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Algemeen 

Het stemt ons tot vo ldoening dat de leden van de fracties die in de vaste 
Commissie voor Financiën van de Eerste Kamer zitt ing hebben, en in het 
voor lop ig verslag opmerk ingen hebben gemaakt en diverse vragen hebben 
gesteld, de verschi l lende wetsontwerpen positief hebben benaderd. 

Bij de beantwoord ing van de vraag van leden van de V.V.D.-fractie of de 
Regering van oordeel is dat het nieuwe cr i ter ium op grond waarvan centrale 
f inancier ing kan worden ingesteld voor de lagere publiekrechteli jke licha-
men duidel i jker is en grotere mogel i jkheden biedt tot een wi l lekeurig beleid, 
kan verwezen worden naar hetgeen is gesteld in de memor ie van antwoord 
aan de Tweede Kamer. Het voorstel om van de twee ui tzonderingsregimes 
waar in de huidige Wet kapitaaluitgaven publiekrechteli jke l ichamen voor-
ziet, het inst rument van het leningplafond af te schaffen en alleen het instru-
ment van centrale f inancier ing te handhaven, is een van de redenen die er-
toe hebben geleid dat ook het toepassingscri ter ium dient te worden aange-
past. 

Er hebben zich f inancieel-economische ontwikkel ingen voorgedaan die er-
toe hebben geleid dat de huidige twee toepassingscriteria niet langer goed 
bruikbaar zi jn. Deze ontwikkel ingen zijn op blz. 3 en 4 van de memor ie van 
antwoord ui tgebreid beschreven. 

Het nieuwe, ver ru imde toepassingscri ter ium is een aanpassing aan deze 
ontwikkel ingen die zich in onze economie hebben voorgedaan. Nogmaals w i j -
zen w i j er met klem op dat het niet de bedoel ing is het beleid ten aanzien van 
de lagere overheid te wi jz igen. 

De begr ippen «verloop van de conjunctuur» en «overspanning van de ka-
pitaalmarkt» zijn wel iswaar beperkter dan het begrip «algemeen f inancieel-
economische overwegingen», maar behoeven op zich zelf niet tot een wi l le-
keurig beleid te leiden. Het overleg met het parlement en de advisering door 
de betrokkenen, zoals die in het wetsontwerp zijn vastgelegd, waarborgen 
overigens tegen eventuele wil lekeur. 
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Wetsontwerp 11 069 

In antwoord op de vragen van de leden van de fractie van de P.v.d.A., inza-
ke het totale inzicht in de kapitaalmarkt, kan ik meedelen dat er ten aanzien 
van de openbare kapitaalmarkt een volledig, dus 100%, inzicht bestaat. De 
onderhandse kapitaalmarkt valt in twee gedeelten uiteen, te weten die voor 
hypothecaire leningen en die voor overige onderhandse leningen. Het te 
verkrijgen inzicht in deze markt wordt mede bepaald door de vaststelling 
van de hoogte van de registratieplichtige leningen. Het overleg over de vast-
stelling van het bedrag der lening is nog niet afgerond. Zoals ook in de 
Tweede Kamer reeds is gesteld kan, uitsluitend ter indicatie, worden aange-
nomen dat bij de leninggrootte van f 500 000 60% van de totale onderhand-
se kapitaalmarkt wordt bestreken. Dit kan nog nader worden gespe-
cificeerd in ca. 24% van de markt voor hypotheken en bijna 100% van de 
markt voor overige onderhandse leningen. Hiermee is tevens de vraag van 
de V.V.D.-fractie beantwoord of de in de Handelingen van de Tweede Kamer 
genoemde 10% geen 100% moet zijn. Het antwoord luidt derhalve bevesti-
gend. Wanneer deze gegevens worden aangevuld met de CBS-publikaties 
over hypotheekverstrekkingen, dan ontstaat een inzicht in de totale onder-
handse kapitaalmarkt van bijna 100%. Gecombineerd met de gegevens van 
de openbare kapitaalmarkt kan worden geconcludeerd, dat bij een bedrag 
van f 500 000 een bijna volledig cijfermatig inzicht in het kapitaalmarktge-
beurenzal ontstaan. 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. stelden de vraag, of het inzicht in de 
totale kapitaalmarkt nog zal worden verruimd, indien het besluit van de cen-
trale banken wordt gerealiseerd om minimaal tweemaal per jaar te laten rap-
porteren over de internationale kredietverlening door het commerciële bank-
wezen. Internationale kredietverlening vindt niet plaats op de binnenlandse 
kapitaalmarkt, maar op de Eurokapitaalmarkt. Een mogelijke toekomstige 
rapportage omtrent deze vorm van kredietverlening zal het inzicht in de tota-
le binnenlandse kapitaalmarkt derhalve niet vergroten. 

Voorts vragen de leden van deze fractie nog welk percentage van de totale 
kapitaalmarkt door de centrale overheid direct zou kunnen worden beïn-
vloed indien de wetsontwerpen 12 037 en 13 891 worden aangenomen. 
Allereerst dient te worden opgemerkt dat het doel van de beide wetsontwer-
pen niet is het geven van een mogelijkheid aan de centrale overheid om een 
deel van de totale kapitaalmarkt direct te kunnen beïnvloeden. 

Wetsontwerp 12 037 houdt o.m. een verlaging van het minimumpercenta-
ge van de kasgeldnorm in. Hierdoor zou een gezonde financiering van de ka-
pitaaluitgaven van de lagere overheid moeten worden gewaarborgd. Het 
thans geldende minimumpercentage van de kasgeldnorm wordt bij de hui-
dige omvang van de kapitaaluitgaven van de lagere overheid als te hoog er-
varen, aangezien er sprake is van een aanzienlijke ruimte onder de kasgeld-
norm, waardoor de lagere overheid ruime mogelijkheden heeft om kapitaal-
uitgaven monetair te financieren. Door de verlaging van het percentage van 
de kasgeldnorm zal de ruimte onder de kasgeldnorm afnemen c.q. verdwijnen. 
Indien de ruimte onder de kasgeldnorm meer dan volledig zal verdwijnen, 
dienen de lagere overheden de dan ontstane overschrijding van de kasgeld-
norm te compenseren door een extra kapitaalmarktberoep. Om welk percen-
tage van de totale kapitaalmarkt het hierbij zal gaan is niet op voorhand te 
zeggen. 

Wetsontwerp 13 891 houdt in dat van de twee uitzonderingsregimes van 
de Wet kapitaaluitgaven publiekrechtelijke lichamen hetleningplafond 
wordt afgeschaft en alleen de centrale financiering gehandhaafd blijft, ter-
wijl voorts het criterium op grond waarvan dit uitzonderingsregime kan wor-
den ingesteld, wordt aangepast. Door het instellen van centrale financiering 
wordt het kapitaalmarktberoep van de lagere overheid gecentraliseerd bij 
de BNG en de NWB. Daarbij bepalen de betrokken bewindslieden tot welk 
bedrag in iedere kalendermaand bij deze instellingen geldleningen mogen 
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worden aangegaan door de publiekrechtelijke lichamen. Hiermee is de cen-
trale overheid een mogelijkheid gegeven dit deel van het totale kapitaal-
marktberoep op directe wijze te beïnvloeden. Men dient echter te bedenken 
dat het hier een uitzonderingsregime betreft, waarvan alleen in bepaalde si-
tuaties gebruik zal worden gemaakt. Welk percentage van de totale kapitaal-
markt hiermee gemoeid is, is afhankelijk van de grootte van het voorgeno-
men beroep van de lagere overheid op deze markt op het moment dat centra-
Ie financiering wordt ingesteld en van het dan beschikbare aanbod van lan-
ge middelen. Dit percentage is derhalve thans niet te bepalen. 

Met de opvatting van de C.D.A.-fractie dat de publikatie van de beschikba-
re gegevens zo snel mogelijk dient plaats te vinden, kan worden ingestemd. 
Hoewel het overleg met de Centrale Commissie voor de statistiek, zoals be-
doeld in artikel 6, nog niet is afgesloten, zal ernaar worden gestreefd de kortst 
mogelijke termijn tussen beschikbaar komen van de gegevens en de publikatie 
daarvan te bewerkstelligen. De onduidelijkheid omtrent de percentages ge-
noemd in de Tweede Kamer is hopelijk weggenomen door het hierboven ver-
melde antwoord op desbetreffende vragen van leden van de fracties van de 
P.v.d.A. enV.V.D. 
Waneer het bedrag van de registratieplichtige leningen zou worden gesteld 
op f 1 min., dan zou circa 57% van de onderhandse kapitaalmarkt worden be-
streken. Dit zou kunnen worden bereikt door de registratie van 2% van het 
totale aantal transacties. 

Als verklaring van de verschuiving in het percentage van de kapitaalmarkt-
dekking van 62% in 1972 naar circa 60% in 1980 kan, in antwoord op de vra-
gen van de fractie van de V.V.D., worden gewezen op de verschuiving die is 
opgetreden ten gunste van hypothecaire leningen. Vooral in de jaren 1976 
en 1977 is, door de hausse in de woningverkopen, het aantal afgesloten wo-
ninghypotheken sterk gestegen. Aangezien dit soort leningen voornamelijk 
beneden het grensbedrag van f 500 000 ligt wordt de totale dekking beïn-
vloed. Hoewel, zoals al eerder is gesteld, het overleg over de hoogte van het 
bedrag van de registratieplichtige leningen nog niet is afgerond, kan worden 
toegezegd, dat dit bedrag zeker niet beneden de f 500 000 zal worden vast-
gesteld. Indien daartoe als gevolg van de geldontwaarding aanleiding be-
staat, zal het bedrag worden aangepast. 

Wetsontwerp 12 037 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. hebben vragen gesteld betreffende 
de gevolgen van het verlagen van de kasgeldnorm. Zoals reeds aan de 
Tweede Kamer is toegezegd (zie blz. 4, tweede alinea, van de nota naar aan-
leiding van het eindverslag van de Tweede Kamer bij dit wetsontwerp, stuk 
nr. 12), is het de bedoeling een eventuele verlaging van het feitelijk percenta-
ge van de kasgeldnorm geleidelijk te doen geschieden. Daarbij zal nauwlet-
tend in het oog worden gehouden tot welke omvang er consolidatieverplich-
tingen zullen ontstaan en hoe de situatie op de kapitaalmarkt alsdan zal zijn. 
Er moge echter op worden gewezen, dat tot het terugbrengen van een even-
tuele overschrijding van de kasgeldnorm alleen dan behoeft te worden over-
gegaan bij het beschikbaar komen van nieuwe financieringsmiddelen, o.a bij 
het aantrekken van geldleningen voor nieuwe kapitaaluitgaven. Bovendien 
zal de toekomstige consolidatiebeschikking overeenkomstig de huidige kun-
nen bepalen, dat de beschikbaar komende financieringsmiddelen slechts 
vooreen deel (thans 50 %) moeten worden aangewend voor consolidatie. 
Ten slotte dient te worden bedacht dat de huidige situatie zodanig is, dat de 
gemeenten en provincies veelal een grote ruimte onder de kasgeldnorm 
hebben, zodat een verlaging van de norm in de meeste gevallen niet direct 
zal leiden tot een overschrijding van de norm. Ongetwijfeld zal echter bij een 
voortgezette verlaging van het feitelijke precentage voor de kasgeldnorm 
een extra beroep op de kapitaalmarkt ontstaan. Er zal dan echter gestreefd 
worden een verlaging van de kasgeldnorm op een zodanige wijze en in een 
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zodanige periode te doen plaatsvinden dat voor een verstoring niet behoeft 
te worden gevreesd. De vraag of door het verlagen van de kasgeldnorm de 
centrale financiering eerder nodig zal zijn, kan ontkennend beantwoord wor-
den. 

De vraag, of een lagere kasgeldnorm ertoe leidt, dat de lagere overheden 
minder gaan investeren, hetgeen ongunstige gevolgen voor de werkgele-
genheid zou kunnen hebben, wordt ontkennend beantwoord. Weliswaar 
worden de mogelijkheden om nieuwe kapitaaluitgaven uit de zgn. ruimte 
onder de kasgeldnorm goed te keuren en vlottend te financieren geringer, 
doch de mogelijkheid om vaste geldmiddelen aan te trekken en aldus nieu-
we kapitaaluitgaven te financieren wordt daardoor niet beïnvloed. 

De vraag is gesteld of het niet beter zou zijn, zulks ter voorkoming van ad-
ministratieve rompslomp, dat de Staat G slechts eenmaal per kwartaal be-
hoeft te worden opgemaakt in plaats van elke maand. Hoewel het opmaken 
per kwartaal uiteraard een werkbesparing betekent, menen wij echter, dat de 
sedert de inwerkingtreding van de onderhavige wet (1 november 1963) wettelijk 
voorgeschreven frequentie van opmaken, namelijk elke kalendermaand, ge-
handhaafd moet blijven. Dit is voor verschillende doeleinden nodig, o.a. 
voor een regelmatig inzicht in de ontwikkeling van de liquiditeitspositie van 
de lagere publiekrechtelijke lichamen ten behoeve van het toezichthoudend 
orgaan en de centrale overheid alsmede ten behoeve van het monetaire be-
leid van De Nederlandsche Bank. Het publiekrechtelijk lichaam zelf en het 
toezichthoudend orgaan hebben een maandelijkse berekening van de liqui-
diteitspositie voorts nodig om te kunnen beoordelen, of voor de aanvangs-
financiering van nieuwe kapitaaluitgaven een vaste geldlening moet worden 
aangegaan, of dat de goedkeuring kan geschieden, omdat er ruimte onder de 
kasgeldlimiet- of -norm aanwezig is. Voorts is een maandelijks inzicht nodig 
om te beoordelen of er een consolidatieverplichting bestaat. Gelet op de 
vaak vele mutaties welke zich in de gegevens, die aan de berekening ten grond-
slag liggen, voordoen, is een driemaandelijkse berekening een te weinig 
actuele basis om op grond daarvan belangrijke beslissingen te nemen. 

De leden van de fractie van het C.D.A. hebben gevraagd, waarom niet ge-
kozen is om het minimumpercentage voorde kasgeldnorm van 15 buiten de 
wette houden en bij algemene maatregel van bestuur vastte stellen. Zoals 
bekend, was in het oorspronkelijke wetsontwerp 12 037 tot wijziging van arti-
kel 2 van de Wet kapitaaluitgaven publiekrechtelijke lichamen geen mini-
mumpercentage meer opgenomen. Naar aanleiding van wensen en opmer-
kingen op dit puntin het voorlopig verslag vandeTweedeKamer(stuknr. 6), 
waarbij o.a. ook gesteld werd dat, als het enigszins mogelijk is, delegaties in 
de wetgeving vermeden moeten worden, is bij nota van wijzigingen (stuk nr. 
8) weer een minimumpercentage in artikel 2 opgenomen, te weten van 15. 
Zolang dit percentage gelijk is aan of lager is dan het-gewenste-feiteli jke 
percentage, hetwelk bij ministeriële beschikking wordt vastgesteld, is de 
huidige regeling de meest praktische. Slechts een bijstelling van het mini-
mumpercentage vereist een wettelijke voorziening. Het niet meer in de wet 
opnemen van een minimumpercentage en vaststelling van het feitelijke per-
centage bij algemene maatregel van bestuur betekent voor dit laatste een 
langere procedure dan de huidige. Wij zijn, zoals gezegd, geen voorstander 
van delegatie van wetgeving als het niet nodig is. Mocht een verlaging van 
het minimumpercentage in de toekomst noodzakelijk blijken, dan kan wor-
den bezien of alsdan tot de thans door de fractie van het C.D.A. gesuggereer-
de methode, welke ook in de bijzondere commissie uit de Tweede Kamer 
aan de orde is geweest (verslag van een mondeling overleg, 12 037, nr. 18), 
of een variatie op die methode, moet worden overgegaan. 
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Wetsontwerp 13 891 

De leden van de P.v.d.A.-fractie hebben gevraagd of de passage in de me-
mor ie van antwoord (blz. 4, laatste alinea), waar in word t gesteld dat de Re-
ger ing de lagere overheden in staat moet stellen mede te werken aan het 
verwezenl i jken van een aantal met name genoemde doelstel l ingen, niet sug-
gereert, dat er toch van enige beïnvloeding van de door de lagere overheid 
te bepalen prior i tei ten sprake kan zijn. Hoewel de bedoelde passage tot deze 
suggestie aanleiding zou kunnen geven, zij hier nogmaals herhaald, hetgeen 
reeds op blz. 14 van de memor ie van an twoord aan de Tweede Kamer en op 
blz. 2 van de nota naar aanleiding van het eindverslag van de Tweede Kamer 
is gesteld, dat de priori teitenstel l ing voor de invester ingen van de lagere pu-
bliekrechteli jke l ichamen in normale t i jden geschiedt door de publiekrechte-
lijke l ichamen zelf en in t i jden van centrale f inancier ing in de eerste plaats 
door deze l ichamen zelf, waarna vervolgens het toezichthoudend orgaan 
een urgent ievolgorde aanbrengt in de hem toegezonden verzoeken om 
geld len ingen. Met de door de leden van de P.v.d.A. aangehaalde passage 
wo rd t bedoeld, dat in t i jden van centrale f inancier ing de Regering door het 
vaststel len van een gegarandeerd maandbedrag voor de aanvangsf inancie-
r ing van nieuwe werken, zal zorgdragen dat de investeringen van de lagere 
overheid tot een bepaald niveau voor tgang kunnen v inden. Daarmede zal de 
lagere overheid - maar daarover is zij uiteraard vri j om te beslissen - in staat 
gesteld worden om een hoge priori teit te geven aan invester ingen, die in al-
gemene zin min of meer noodzakeli jk worden geacht, zoals - zie blz. 4 van de 
memor ie van antwoord - de bouw van won ingen , scholen en waterzuiver-
ingsinstal lat ies. Deze investeringen zullen uiteraard de verwezenl i jk ing van 
doelstel l ingen van de Regering op genoemde gebieden en op het gebied 
van het werkgelegenheidsbeleid, mede bevorderen. 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. merken op dat de centrale overheid 
het beroep op de kapitaalmarkt van de part icul iere sector alleen op indirecte 
en kwali tat ieve wijze kan beïnvloeden, terwi j l de invloed op de lagere over-
heid direct en kwantitatief is. Zij vragen zich af of een dergel i jk verschil in 
beïnvloedingsmogel i jkheden de ui tvoer ing van een wensel i jk geacht f inan-
cieel economisch en monetair beleid niet in de weg staat. Allereerst dient te 
worden opgemerkt , dat de toevoeging van deze leden als zou de beïnvloe-
d ing van het kapitaalmarktberoep van de particuliere sector alleen in kwal i-
tat ieve zin kunnen geschieden, onjuist is. De centrale overheid heeft ook de 
mogel i jkheid dit beroep in kwantitat ieve zin te beïnvloeden, bij voorbeeld 
door het verlenen van WIR-premies en subsidies. 

Het verschil in beïnvloedingsmogel i jkheid tussen de lagere overheid en de 
part icul iere sector is derhalve, dat de centrale overheid het kapitaalmarktbe-
roep van de lagere overheid op directe wijze en dat van de particuliere sec-
tor slechts op indirecte wijze kan beïnvloeden. De mogel i jkheid van directe 
beïnvloeding van het kapitaalmarktberoep van de particul iere sector is niet 
wensel i jk. Hiermee zou nameli jk het karakter van onze economie, waar in de 
part icul iere sector in overwegende mate een zelfstandige en onafhankeli jke 
plaats inneemt, worden aangetast. 

De leden van de C.D.A.-fractie hebben gevraagd, of het niet beter was ge-
weest o m de oude formuler ing van het toepassingscr i ter ium te handhaven 
en daarenboven in tweede instantie de algemene financiële toestand te noe-
men. De overwegingen die tot het besluit hebben geleid o m het oude criteri-
um te vervangen door een nieuw en ruimer cr i ter ium zijn ui tgebreid ver-
meld op blz. 3 en 4 van de memor ie van antwoord. Overigens dient te wor-
den bedacht dat het oude cr i ter ium, dat inhield dat centrale f inancier ing kon 
worden ingesteld op basis van krapte op de kapitaalmarkt, een belangri jk 
onderdeel vo rm t van het huidige, ver ru imde cr i ter ium. In de nieuwe situatie 
word t centrale f inancier ing nameli jk ingesteld, indien de algemeen f inancieel-
economische situatie daar aanleiding toe geeft. 
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Zoals reeds is opgemerkt door de leden van de C.D.A.-fractie v indt sinds 
januari 1977 het zogenaamde kapitaalmarktoverleg plaats. Aan dit over leg, 
waarvan het voorzit terschap bij het Minister ie van Financiën berust, word t 
deelgenomen door de Ministeries van Binnenlandse Zaken en van Verkeer 
en Waterstaat, de Bank voor Nederlandsche Gemeenten, de Nederlandse 
Waterschapsbank, ver tegenwoordigers van de grote gemeenten en de pro-
vincies, de Raad voor de Gemeentef inanciën, het Interprovinciaal Overleg 
en de Nederlandsche Bank. Dit over leg, dat ongeveer éénmaal per kwartaal 
word t gehouden, heeft een informatief karakter. De informatie heeft betrek-
king op de door de deelnemers waargenomen ontwikkel ingen op de kapi-
taalmarkt en op het voorgenomen beroep, dat men op de markt wi l doen. 
Door het uitwisselen van dergeli jke informat ie kan worden voorkomen dat 
overheden elkaar bij het kapitaalmarktberoep in de wielen r i jden. Het is ove-
rigens niet de bedoel ing, dat omtrent het beroep op de kapitaalmarkt afspra-
ken worden gemaakt voor bij voorbeeld een gezamenli jk opereren op de 
markt. De onderscheidene kapitaalvragers bl i jven als onafhankeli jke markt-
parti jen optreden. Mede dankzij het gevoerde kapitaalmarktoverleg heeft het 
Rijk bij haar kapitaalmarktberoep verschi l lende malen terughoudendheid 
getoond, indien bij voorbeeld de Bank voor Nederlandsche Gemeenten «in 
de markt» was. 

Gevraagd werd , of de ervaring met de langdurige periode van centrale f i -
nanciering geleerd heeft, dat geld verschaffende partijen minder geneigd 
worden om de Bank voor Nederlandsche Gemeenten en de Nederlandse 
Waterschapsbank middelen te verschaffen. Er zijn ons geen aanwijzingen 
bekend, die daarop zouden wi jzen. Het veronderstelde gedrag van de geld-
verschaffende parti jen lijkt overigens ook niet erg waarschijnl i jk. De omvang 
van het door de diverse geldvragende part i jen gedane beroep is voor een 
belangrijk deel afhankelijk van de behoefte aan f inancier ingsmiddelen van 
de geldvraagende part i jen. Voorts word t in het algemeen het aanbod van f i -
nancier ingsmiddelen in belangri jke mate bepaald door de hoogte van de 
rente - in samenhang met de soliditeit van de debiteuren - die de geldvra-
gers bereid zijn te betalen. In hoeverre de door beide banken geboden rente 
van invloed is geweest op de omvang van de door hen aangetrokken midde-
len, is moeil i jk te beoordelen. 

De leden van de C.D.A.-fractie hebben voorts de vraag gesteld of door een 
instellen van centrale f inancier ing de wens van insti tut ionele beleggers o m 
in het buitenland te kunnen beleggen niet word t vergroot. De wens van inst i-
tut ionele beleggers om ook in het buitenland te kunnen beleggen berust 
enerzijds op rendementsoverwegingen en anderzijds op het streven naar 
differentiatie in de beleggingsportefeui l les waardoor het risico word t ge-
spreid. Voor zover er sprake is van het streven naar differentiatie van de be-
leggingsportefeui l le valt niet goed in te zien wat de invloed zou zijn van het 
instellen van centrale f inancier ing. Door het instellen van centrale f inancie-
ring kan worden voorkomen dat de lagere overheden door tegen elkaar op 
te bieden de kapitaalmarktrente zouden opdr i jven. Uit rendementsoverwe-
gingen zou de wens van inst i tut ionele beleggers om in het bui tenland te 
kunnen beleggen bij een eventuele instel l ing van centrale f inancier ing der-
halve kunnen worden vergroot . Bedacht dient echter te worden dat, indien 
in bepaalde omstandigheden niet zou worden overgegaan tot centrale f inan-
cier ing, dit tot zeer hoge rentestanden met alle mogeli jke ongewenste gevol-
gen van dien zou kunnen leiden. 

De zorg, zoals in een andere vraag aan de orde is gesteld, dat nu de be-
hoefte van de Waterschapsbank aan middelen voor met name waterzuive-
ring enorm oploopt (volgens het jaarverslag 1978 f 3 a 4 mld . gedurende de 
periode 1979/1985) er een kans bestaat, dat er tussen eerdergenoemde ban-
ken bij een eventuele instel l ing van centrale f inanciering een fl inke concur-
rentiestri jd zal ontstaan, delen wi j niet. Ook in de loop van de 70-er jaren ge-
durende de eerste aanzet tot de bouw van zuiveringsinstallaties heeft de 
sterk sti jgende vraag naar f inancier ingsmiddelen door de Waterschapsbank 
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niet geleid tot een scherpe concurrentiestrijd tussen beide instellingen. Er 
moge voorts op worden gewezen, dat bij de bedoelde behoefte aan midde-
len voor de waterzuivering ook weer niet van een exorbitant hoog bedrag 
mag worden gesproken. Overigens zal uiteraard altijd een zekere concurren-
tie tussen de Bank voor Nederlandsche Gemeenten en de Nederlandse Wa-
terschapsbank aanwezig zijn, hetgeen niet anders dan gezond genoemd kan 
worden. Door het regelmatige zogenaamde kapitaalmarktoverleg waar ook 
beide banken aan deelnemen, vindt er echter een goed gecoördineerd optre-
den op de markt plaats. 

Overigens kan worden opgemerkt dat de totale kapitaalbehoefte van de 
lagere publiekrechtelijke lichamen de laatste jaren niet is gestegen. Het f i-
nancieringstekort is afgenomen tot circa 1 % van het nationale inkomen en 
er zijn geen aanwijzingen dat dit tekort weer zal gaan toenemen. 

Wetsontwerp 11907 

Vragen 1 en 2 

Zoals de leden van de fractie van de V.V.D. hebben opgemerkt werd bij de 
behandeling van het onderhavige wetsontwerp in de Tweede Kamer ge-
sproken over een grote vereenvoudiging in het stelsel van deviezenbepalin-
gen. Deze vereenvoudiging is het gevolg van de overschakeling van het tot 
1977 vigerende negatieve systeem (behoudens vergunning waren deviezen-
transacties verboden) naar een (de facto) positief systeem (behoudens spe-
cifieke verbodsbepalingen zijn deviezentransacties toegestaan). Bij deze om-
schakeling die mede bedoeld was als overgangsfase naar het positieve stel-
sel vervat in het onderhavige wetsontwerp werden de toenmalige deviezen-
voorschriften, met behoud van de bestaande beperkingen, naar vorm sterk 
vereenvoudigd. 

De toen vastgestelde beschikkingen (op basis van het Deviezenbesluit 
1945), waren zodanig ontworpen dat zij vrijwel ongewijzigd zouden kunnen 
worden gebruikt als uitvoeringsvoorschriften bij de invoering van de Wetfi-
nanciële betrekkingen met het buitenland. Invoering van bedoelde beschik-
kingen (Deviezenbekendmakingen 1 t/m 5/77) heeft per 1 september 1977 
plaatsgehad (mededeling in de Staatscourant van 17 mei 1977). Dit had tot 
gevolg dat het aantal afgegeven vergunningen daalde van 18454 in 1976, tot 
11 878 in 1977 en 3471 in 1978. Het aantal aanvragen voor een deviezenver-
gunning nam uiteraard in deze orde van grootte af. De afkondiging van de uit-
voeringsmaatregelen, behorend bij de onderhavige wet wanneer deze in wer-
king zal treden, zal naar het zich laat aanzien geen grote afwijking van het in 
1978 bereikte aantal vergunningen te zien geven. 
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Het apparaat van de Nederlandsche Bank dat is belast met de toepassing 
van de deviezenvoorschri f ten is parallel aan de l iberalisatie in de loop der ja-
ren en de drastische vereenvoudig ing in 1977 sterk ingekrompen van meer 
dan 400 personen in de eerste naoorlogse jaren tot een afdeling van onge-
veer 15 personen thans. Op de hoeveelheid administrat ieve werkzaamheden 
ten behoeve van de samenstel l ing van de betal ingsbalans heeft de invoer ing 
van het posit ieve systeem noch voor de Nederlandsche Bank, noch voor net 
bedri j fsleven noemenswaardige invloed gehad. 

Vraag 3 

In een herdrukvan kamerstuk nr. 78 (zitting 1979-1980,11 907) zijn thans 
de, inderdaad ten onrechte, weggeval len gedeelten van artikel 1, opgeno-
men. 

De Min is te rvan Financiën, 
A. P. J . M. M. van der Stee 

De Minister van Buitenlandse Zaken a.i., 
A. A. M. van Agt 

De Minister van Economische Zaken, 
G. M. V. van Aardenne 

De Minister van Landbouw en Visserij, 
G. J. M. Braks 

De Minister van Verkeer en Waterstaat, 
D. S. Tui jnman 

De Staatssecretaris van Binnenlandse Zaken, 
H. E. Koning 
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